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Protokół nr 32-02/2013 
z  posiedzenia 

Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
z dnia 27 lutego 2013 r. 

w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 208 
 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 15:00 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 

 

Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum, otworzyła posiedzenie i powitała zabranych. 
Następnie poinformowała, Ŝe porządek został wysłany członkom Komisji oraz 
gościom 7 dni przed posiedzeniem.  

 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 

Przewodnicząca poinformowała o uzupełnieniu porządku o druk nr 823 oraz w 
punkcie „Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja” dopisać podpunkt: 
„desygnowanie przedstawiciela Komisji do uczestnictwa w Zespole ds. 
rozpatrywania wniosków o przyznanie dofinansowania ze środków PFRON do 
turnusu rehabilitacyjnego w roku 2013”. 

Uwzględniając powyŜsze porządek posiedzenia przedstawiał się następująco: 

1. Opiniowanie projektu uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 808 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-
2040.- druk nr 807 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zapewnienia na czas 
nieokreślony na terenie Miasta Gdańska warunków do osiedlenia w 2013 
roku nieokreślonej imiennie rodzinie polskiego pochodzenia 
repatriowanej z Kazachstanu, lub innej republiki środkowo-azjatyckiej 
byłego ZSRR – druk nr 804 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska 
w sprawie przekazania środków finansowych dla Policji na realizację w 
latach 2011-2013 programu „TU I TERAZ” - udział specjalistów i 
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funkcjonariuszy Policji w interwencjach domowych w przypadkach 
stosowania przemocy – druk nr 812 
 

5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zakazu sprzedaŜy, podawania  
i spoŜywania napojów alkoholowych na terenie miasta Gdańska – druk nr 
809 
 

6. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zasad usytuowania na terenie 
miasta Gdańska miejsc sprzedaŜy i podawania napojów alkoholowych- 
druk nr 811 
 

7. Opiniowanie  projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji Gdańskiej 
Spółdzielni Socjalnej- druk nr 815 

 
8. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

określenia zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2013 roku – druk nr 
823 
 

9. Pytania Radnych do przedstawicieli Prezydenta Miasta Gdańska 
 

10. Sprawozdanie i omówienie działań za 2012 rok z „Programu 
Zdrowotnego w zakresie prewencji i wczesnego wykrywania chorób 
cywilizacyjnych u dzieci  
i młodzieŜy” 

 
11. Pomoc mieszkaniowa: dodatki mieszkaniowe, przyjmowanie wniosków o 

ulgi mieszkaniowe, Centrum Treningu Umiejętności Społecznych – stan 
realizacji zadania 

 
12. Sprawy  bieŜące, wolne  wnioski, korespondencja 

- wytypowanie 2 przedstawicieli Komisji Spraw Społecznych i Ochrony 
Zdrowia RMG do Gdańskiej Rady Działalności PoŜytku Publicznego  
 
- desygnowanie przedstawiciela Komisji do uczestnictwa w Zespole ds. 
rozpatrywania wniosków o przyznanie dofinansowania ze środków 
PFRON do turnusu rehabilitacyjnego w roku 2013 
 

 

Tak zaproponowany porządek przyjęto jednogłośnie 5 głosami „za”.  

 

Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Zanim zaczniemy chciałam poinformować, Ŝe otrzymałam pismo od pani prezydent 
w sprawie nowej lokalizacji Monaru, które zostało państwu przesłane. Tam są 
dokładne terminy realizacji i to potwierdza nasze przypuszczenia, Ŝe Monar i 
Pogotowie Socjalne będzie na ul. Srebrniki a nie Sobieskiego. Czy są jakieś pytania?  
 
Nie było Ŝadnych pytań, przystąpiono do obrad.  
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     PUNKT 1 

Opiniowanie projektu uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 808 

 

Druk nr 808 stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM zreferowała projekt 
uchwały.  

Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Czy są jakieś pytania?  
 
Nie było pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem 
projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 32-2/149/05/2013 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-2040.- 
druk nr 807 
 
Druk nr 807 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM zreferowała projekt 
uchwały.  

 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było Ŝadnych pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 32-2/150/06/2013 – załącznik nr 7 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zapewnienia na czas nieokreślony na 
terenie Miasta Gdańska warunków do osiedlenia w 2013 roku nieokreślonej 
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imiennie rodzinie polskiego pochodzenia repatriowanej z Kazachstanu, lub 
innej republiki środkowo-azjatyckiej byłego ZSRR – druk nr 804 
 
 
Druk nr 804 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Teresa Kleger-Rudomino – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich UM 
zreferowała projekt uchwały.  
 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  

 

Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Ja chciałem zapytać panią dyrektor, którą bardzo cenię za tę akcję 
przeprowadzaną co roku, czy jakieś nowości się pojawiły?  
 
Teresa Kleger-Rudomino – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich UM 
Nie.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Czyli to jest kontynuacja tego programu. Gratuluję i wyraŜam zadowolenie, Ŝe to 
jest kontynuowane co roku.  
 
Przemysław Ryś – członek komisji  
Czy te rodziny, które do tej pory przyjeŜdŜały, pozostają w Gdańsku, czy 
wyjeŜdŜają do innych miast, czy krajów?  
 
Teresa Kleger-Rudomino – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich UM 
Raczej pozostają w większości przypadków w Gdańsku, bywa, Ŝe ktoś wyjechał bo 
są róŜne sytuacje jak u kaŜdego z nas, ale większość zostaje bo tu mają 
mieszkanie, zatrudnienie, tutaj się uczą dzieci.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie – 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 32-2/151/07/2013- załącznik nr 9 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska w 
sprawie przekazania środków finansowych dla Policji na realizację w latach 
2011-2013 programu „TU I TERAZ” - udział specjalistów i funkcjonariuszy Policji 
w interwencjach domowych w przypadkach stosowania przemocy – druk nr 812 
 
Druk nr 812 stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
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Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Program „Tu i Teraz” był juŜ nam przedstawiany na ostatniej komisji, jednak 
później został zdjęty z sesji z powodów formalnych. Teraz wraca do nas w lekko 
zmienionej formie. Proszę o zreferowanie projektu uchwały.   
 
Karin Godziniec  – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia w 
Wydziale Polityki Społecznej UM zreferowała projekt uchwały.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Na czym polega ta poprawka, z powodu której druk został poprzednio zdjęty?  
 
Ewa Kryczało – Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej UM  
W treści nie były dość jasno wyszczególnione finanse, były przytoczone 
zaplanowane wydatki na 2011, 2012 rok, to wprowadzało pewne niedomówienia, 
zawirowania bo jak to planujemy na 2011rok? W związku z tym teraz jest wersja na 
2013 rok.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Czyli kwoty się nie zmieniły tylko była kwestia podziału. Czy są jeszcze jakieś 
pytania?  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Czym została uzasadniona zmiana godzin?   
 
Karin Godziniec  – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia w 
Wydziale Polityki Społecznej UM 
Dostaliśmy pismo od Komendy Policji w Gdańsku oraz od koordynatora tego 
programu, którzy piszą, Ŝe w związku z przeprowadzonym monitoringiem 
efektywności pracy funkcjonariuszy Komenda Miejska stwierdziła, iŜ w roku 2012 
nastąpił spadek ilości podejmowanych  interwencji domowych i równieŜ z analizy 
podejmowanych i zgłaszanych interwencji wynika, iŜ najczęściej ten zespół był 
wykorzystywany w godzinach 18:00-23:00 , w tych godzinach jest wzmoŜona 
konieczność interwencji, związanych z przemocą domową.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca komisji  
Ja wstrzymam się od głosowania nad tą zmianą poniewaŜ statystyki – statystykami, 
a Ŝycie-Ŝyciem, które ciągle nam pokazuje, Ŝe nie do końca jest tak jak byśmy 
chcieli. Zmienia się te godziny kiedy zaczyna się okres letni i kiedy jest większy 
problem. Mimo, Ŝe są takie statystyki ja się wstrzymam od głosu.  
 
Karin Godziniec  – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia w 
Wydziale Polityki Społecznej UM 
Te statystyki nie dotyczą ogólnych, tylko zaobserwowanych tendencji realizatorów  
tego programu. W tym piśmie byli uprzejmi napisać równieŜ, Ŝe zaczyna się taka 
tendencja, która wcale nas nie zadowala ale to jest taki malutki kroczek w tym do 
czego dąŜymy.  
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śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca komisji  
I państwo się przychylili do tego pisma i przedłoŜyli nam w postaci uchwały Ŝeby 
jednak tych zmian dokonać.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Te godziny są uznawane przez Komendę jako bardziej efektywne, a nie kierowano 
się jakimiś innymi względami na przykład wygodą? 
 
Karin Godziniec  – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia w 
Wydziale Polityki Społecznej UM 
Opieramy się tutaj na analizie Komendy i ilościach zgłoszeń bo oni mają najbardziej 
do tego dostęp. Nam się wydaje, Ŝe najczęściej przemoc domowa zaczyna się 
wieczorem a okazało się, Ŝe ma to miejsce juŜ duŜo wcześniej. 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
My rozmawiamy o programie dla 2011, 2012, 2013 roku. Program pilotaŜowy juŜ się 
kończy i oczywiście moŜemy przy okazji następnej sesji sformułować taki wniosek 
Ŝeby ten program ewaluował. Natomiast to jest ostatni rok, to jest pilotaŜ i moŜna 
pomyśleć jak ten program będzie wyglądał w następnych latach.  
 
Karin Godziniec  – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia w 
Wydziale Polityki Społecznej UM 
TeŜ jesteśmy za tym poniewaŜ widzimy, Ŝe to przynosi efekty, i Ŝe to jest 
potrzebne. Bardzo mocno tego doglądamy Ŝeby juŜ na następny rok móc go o nieco 
ulepszyć.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 5 głosami „za”, przy 1 wstrzymującym się – pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 32-2/152/08/2013 – załącznik nr 11 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 5, 6 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zakazu sprzedaŜy, podawania  
i spoŜywania napojów alkoholowych na terenie miasta Gdańska – druk nr 809 
 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zasad usytuowania na terenie miasta 
Gdańska miejsc sprzedaŜy i podawania napojów alkoholowych- druk nr 811 
 
Druk nr 809- stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
 
Druk nr 811 stanowi  załącznik nr 13 do protokołu.  
 
Dimitris Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej UM zreferował 
projekt uchwały.   
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Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Przyjęcie odległości 30 metrów od wymienionych w uchwale placówek, to dlatego 
Ŝeby wprowadzić taki przepis porządkujący, ale Ŝeby nie wywołać „tsunami” czyli 
Ŝeby nie zlikwidować placówek handlujących alkoholem z całego miasta? Bo na 
przykład 100 metrów spowodowałoby, Ŝe w wielu miejscach ani spoŜywać, ani 
sprzedawać nie moŜna by było?  
 
Dimitris Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej UM 
Tak dokładnie o to chodziło.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
 Co będzie w przypadku takich placówek, nad którymi teraz pracuje pani prezydent 
próbując je otworzyć na środowisko, jeŜeli w takiej placówce będzie na przykład 
świetlica socjoterapeutyczna? Czy wtedy obowiązuje ten zakaz dotyczący placówek 
opiekuńczo-wychowawczych?  
 
Dimitris Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej UM 
Nie.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca komisji 
Mam pytanie odnośnie zmiany tej uchwały, poniewaŜ ta uchwała jest sprzed 
dobrych kilku lat, czy moŜe pan przybliŜyć co się zmieni?  
 
Dimitris Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej UM 
Myśmy jakby łącząc te dwie uchwały, które obecnie funkcjonowały, inaczej ułoŜyli 
kompetencje zawarte w artykule 12 i 14 ustawy o przeciwdziałaniu alkoholizmowi. 
To był jeden z zarzutów Państwowej Agencji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych, Ŝe myśmy pomieszali oba zakresy tych kompetencji czyli zakres 
dotyczący zakazu spoŜywania i kompetencje w zakresie wyznaczania miejsc handlu 
alkoholem, takŜe zasadniczo rzecz biorąc merytorycznie tutaj wielu zmian nie ma. 
Na przykład przejścia podziemne zostały, przystanki komunikacyjne teŜ zostały. To 
jest właściwie merytorycznie to samo, natomiast jest zupełnie inny układ prawny 
dokumentu. Gdybym miał szczegółowo omówić, to musiałbym sięgnąć do 
dokumentów źródłowych i przeanalizować, jeŜeli państwo macie taką wolę, to 
mogę to przedstawić na sesji rady miasta. To nie są uchwały, które regulują 
spoŜywanie, podawanie i handel alkoholem i sprzedaŜ alkoholem „w miejscach”, 
tylko „przy miejscach”, bo w szkole alkoholu zabrania pewnie ustawa o systemie 
oświaty, uchwała dotyczy sąsiedztwa tych obiektów.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Faktycznie w szkołach jest zakaz przez rozporządzenie ministerialne, natomiast 
celem uzupełnienia Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
ustawowo musiała nad tą pierwszą uchwałą wydać swoją opinię natomiast dzięki 
uprzejmości urzędu udało nam się równieŜ wydać opinię do drugiej uchwały chociaŜ 
tutaj nie ma tego obligo. Obie są pozytywne, z tym Ŝe myśmy nie wnioskowali 
wprost tak jak pan dyrektor zasugerował. Napisaliśmy w uwadze, Ŝe opinia nie była 
jednogłośna, natomiast ci członkowie komisji, którzy się wstrzymali albo byli 
przeciwni jako argument podawali brak zapisu jeśli chodzi o szkoły. Natomiast 
ogólnie była pozytywna opinia  dlatego zaznaczyliśmy, Ŝe tylko w tym roku czyli 
roku funkcjonowania tejŜe uchwały, będziemy monitorować miejsca wokół szkoły i 
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jeŜeli drastycznie wzrośnie chociaŜby ilość interwencji czy to radnych, czy  
mieszkańców, czy dyrektorów szkół wówczas my jako komisja za rok przedstawimy 
informację, w której będziemy wnioskować o dopisanie. Natomiast wola jest taka, 
Ŝeby w porządku sesji te dwie uchwały były omawiane kompleksowo. Kolejna 
sprawa, te uchwały są kwestią swoistej sugestii Wojewody Pomorskiego w 
porozumieniu z Państwową Agencją Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
dotyczących braku zapisu tzw. obiektów chronionych, których my faktycznie w 
mieście Gdańsku nie mieliśmy, zasugerował, Ŝe powinny się pojawić i stąd ta 
zmiana ewolucyjna, moŜe nie rewolucyjna poniewaŜ zmiana dotyczy chyba 
zaledwie 5 punktów, które nie załapią się na te nowe przepisy czyli to jest 
mikroskopijna ilość w stosunku do tych, którzy mają koncesję.  
 
Nie było więcej pytań i głosów w dyskusji, przystąpiono do głosowania nad 
pozytywnym zaopiniowaniem projektów uchwał – druk nr 809 i 811.  
 
USTALENIA KOMISJI: 

• Komisja jednogłośnie – 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały – druk nr 809 
 

OPINIA  Nr 32-2/153/09/2013 – załącznik nr 14 do protokołu. 
 

• Komisja jednogłośnie – 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały – druk nr 811 

 
OPINIA  Nr 32-2/154/10/2013 – załącznik nr 15 do protokołu.  

 
 
     PUNKT 7 
Opiniowanie  projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji Gdańskiej 
Spółdzielni Socjalnej- druk nr 815 
 
Druk nr 815 stanowi - załącznik nr 16 do protokołu.  
 
Janina Liedtke - Jaremę – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
PoniewaŜ te Spółdzielnie Socjalne działają krótko, chciałbym Ŝeby pani dyrektor 
oceniła rozwój i działalność Spółdzielni, czy są większe czy mniejsze problemy?  
 
Janina Liedtke - Jaremę – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Po pierwsze chciałabym obalić mit, który funkcjonuje w kuluarach miasta, Ŝe 
Spółdzielnia działa 3 lata, jest to nieprawda. Spółdzielnia pod obecnym zarządem 
rozwija się dopiero przez 10 miesięcy. W ubiegłym roku obrót wyniósł 510 tys. zł., 
szacunkowy zysk wypracowany jest na poziomie ok. 7%. Zysk ten z działalności 
gospodarczej będzie przeznaczony ze spółdzielni na działalność statutową a 
dofinansowanie dotyczy drugiej sfery działalności czyli działalności szkoleniowo-
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inkubacyjnej i to było 157 tys. zł. spółdzielnia zatrudnia obecnie ok. 30 osób na 
umowę o pracę w róŜnym wymiarze, jak równieŜ zatrudnia 26 osób na umowy 
zlecenia bądź umowy o dzieło. W ubiegłym roku przystępowała do 30 przetargów i 
zapytań ofertowych, w tym 18 zrealizowała. Jeśli chodzi o plany na rok bieŜący 
wystąpili o świadczenia na rzecz usług kurierskich na rzecz Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Gdyni i wygrali ten przetarg na kwotę prawie 58 tys. zł. 
Ponadto na sprzątanie klubu śaka i 2 przetargi w MOPR. RównieŜ szykują się do 
dystrybucji gazety „Herold”, jak równieŜ dystrybucji innego czasopisma „Wspak” i 
sprzątanie PGE Areny po organizowanych meczach i koncertach. Remontują równieŜ 
pojedyncze mieszkania, to jest waŜna działalność gdzie świetnie męŜczyzn moŜna 
aktywizować, mieszkania otrzymywane w drodze zapytań ofertowych dla GZNK, są 
to małe mieszkania socjalne i świadczą catering gdzie czasami ich widać.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Oczywiście ja nie pytałem o bardzo waŜny program edukacyjny, który jednocześnie 
ona spełnia, takŜe nikt nie podwaŜa sensu istnienia, tylko byłem ciekawy jak sobie 
ta forma radzi.  
 
Ewa Kryczało – Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej UM 
Chciałam tylko dodać, Ŝe Gdańska Spółdzielnia Socjalna dostała dofinansowanie 30 
tys. zł z Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów Alkoholowych.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za”- pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 32-2/155/11/2013 – załącznik nr 17 do protokołu.  
 
     
     PUNKT 8 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 
zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2013 roku – druk nr 823 
 
Druk nr 823 stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  
 
Janina Liedtke - Jaremę – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Ja chciałam potwierdzić, Ŝe rzeczywiście te dodatkowe pieniądze się pojawią. 
Miałyśmy okazję w sprawie programu „Student” być w zarządzie głównym PFRONu, 
zmieniają się przepisy dotyczące dofinansowania stanowisk pracy i z przesunięcia 
tych środków pojawią się środki, które będziemy mogli przeznaczyć dodatkowo.  
Pojawią się pewnie na przełomie maja i czerwca bo wymaga to określonej 
procedury zmian,  ale w kaŜdym razie będziemy mogli wrócić przynajmniej do tego 
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poziomu zeszłorocznego i wtedy uzupełnimy to, co „obcinaliśmy” bo to jest taka 
wątpliwość, którą zgłaszają organizacje pozarządowe, które często z tych środków 
realizują swoje podstawowe działania wobec swoich klientów więc trochę to się 
opóźni w czasie ale będziemy mieć pewnie moŜliwość wyrównania.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
W zeszłym roku miałam okazję uczestniczyć w posiedzeniu rady ds. osób 
niepełnosprawnych, wtedy pieniądze były o wiele wyŜsze, jednak mimo tego 
organizacje nie były zadowolone. Myślę, Ŝe w tym roku to niezadowolenie jest 
jeszcze większe, pozostaje tylko mieć nadzieję, Ŝe wzorem lat ubiegłych 
otrzymamy jeszcze dodatkowe wsparcie.   
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ja równieŜ od lat się angaŜuję w posiedzenia zespołu bo razem z Jackiem 
zostaliśmy wybrani do składu zespołu. Faktycznie 2 mln zł to jest duŜo mniej, w 
ogóle nie ma o czym mówić ale w sytuacji kiedy jest tak duŜe cięcie to dla mnie 
jako radnego, nawet nie zaangaŜowanego bezpośrednio w te cięcia duŜo 
czytelniejszy byłby druk, w którym byśmy pokazali ile zostało w kontentym zapisie 
ścięte. Dlaczego? A chociaŜby dlatego, Ŝe jeŜeli się pojawią te pieniądze to jako 
radny będę mógł zobaczyć w których dokładnie punktach będzie moŜna te 
pieniądze dokładać. Byłoby to duŜo czytelniejsze, bo pani nam przeczytała i ja 
szybciutko sobie przerzucałem tabelkę ale nie sposób tego zapamiętać. JeŜeli 
moŜna by było podrzucić taką informację radnym to byłoby dobrze, Ŝeby było jasno 
określone z jakiej pozycji jakie kwoty ścięto to będzie dla nas czytelniejsze.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Dobrze, oczywiście, Ŝe to zrobimy, tyle tylko, Ŝe to nie jest załącznikiem do 
uchwały tylko jest odrębną informacją. Kwestie związane z tym, czy tych środków 
jest więcej czy mniej to są kwestie związane z wypłatami tzw. SODu, one nie są 
uzaleŜnione, dla PFRON SOD jest zadaniem obowiązkowym a reszta to są zadania 
fakultatywne. W związku z tym te wędrówki po budŜetach w tę i z powrotem. Dla 
nas zostaje tylko to, co po odjęciu SODu zostaje. Póki taka jest ustawa nie mamy 
na to wpływu.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 32-2/156/12/2013 – załącznik nr 19 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 9 
Pytania Radnych do przedstawicieli Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Dzisiaj byłam na spotkaniu z Prezydentem Bojanowskim,u dyrektora 
Dawidowskiego, rozmowa dotyczyła domków dla Pogotowia Opiekuńczego i juŜ na 
miejscu okazało się, Ŝe w BPI była nieścisłość piśmiennicza, te domki są w planach i 
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będą realizowane, znajdą się w Strategii na kolejne lata, natomiast pozycja ta jest 
w tej chwili pod hasłem „modernizacji budynku na ul. Leczkowej”.  
 
 
     PUNKT 10 
Sprawozdanie i omówienie działań za 2012 rok z „Programu Zdrowotnego w 
zakresie prewencji i wczesnego wykrywania chorób cywilizacyjnych u dzieci  
i młodzieŜy” 
 
Dr Michał Brzeziński – koordynator Programu „6-10—14 dla zdrowia” 
Pani przewodnicząca, pani prezydent, szanowni państwo, pozwolę sobie 
przedstawić informację  dotyczącą realizacji Programu 6-10-14 dla zdrowia w roku 
2012. Jest mi bardzo miło, Ŝe chcecie państwo po raz kolejny wysłuchać takiej 
informacji. Jest to największy program realizowany przez miasto Gdańsk w zakresie 
zdrowia, sądzę, Ŝe jeden z największych realizowanych w Polsce, zarówno pod 
względem kwoty finansowania, jak i zakres objętych interwencji. W roku 2012 w 
ramach naszego programu przebadaliśmy 6730 dzieci, to jest liczba od stycznia do 
grudnia zeszłego roku. To jest w tym momencie ponad 67% populacji  dzieci, które 
planowaliśmy objąć. Głównie ta liczba jest tak niska ze względu na krnąbrnych 14-
latków i niechętnie włączają się w realizację programu przesiewowego, wśród 
dzieci 8 i 6-letnich oraz 9 i 11-letnich to jest ponad 81% pokrycie. Wśród 14-latków 
do września to było 50%, od września mamy prawie 70%. Liczba dzieci, która 
została skierowana na interwencję specjalistyczną to jest prawie 1000 osób w 
zeszłym roku, a dzieci, które miały rozpoczętą interwencję to jest 724 dzieci, to są 
dane od stycznia, do grudnia. Jak ten program był zorganizowany na etapie badań 
podstawowych i badań przesiewowych, w zeszłym roku objętych było nim 51 szkół. 
To są wszystkie szkoły gimnazjalne i część szkół podstawowych dlatego, Ŝe w 
szkołach podstawowych jest to realizowane w cyklu 3-letnim, to z powodów 
organizacyjnych jest nam duŜo łatwiej przeprowadzić, niŜ co roku chodzić do 
wszystkich szkół w Gdańsku. Wszystkie gimnazja i część szkół podstawowych była 
przebadana przez nasze pielęgniarki oraz lekarzy w obecności, bądź za zgodą 
rodziców, w zaleŜności od kategorii wiekowej.  Dzieci 6-letnie są badane wyłącznie 
w obecności rodziców, dzieci starsze za zgodą rodziców wyraŜoną na piśmie i 
wszystkie te zgody mamy. Te dane były przekazywane do systemu komputerowego i 
to my kontaktujemy się z rodzicami. UwaŜam, Ŝe jest to bardzo duŜy sukces po 
naszej stronie, chociaŜ jest to duŜy wysiłek poniewaŜ to my staramy się do tego 
rodzica dodzwonić, umówić, potwierdzić termin, wysłać smsa na tydzień przed 
terminem, wysłać smsa na dzień przed terminem, a czasami jeszcze tego samego 
dnia zadzwonić i przypomnieć rodzicom Ŝeby przyszli, a i tak efektywność podczas 
wizyt jest bardzo róŜna. Są dni, Ŝe przychodzi 100 %, a są tez takie kiedy 
przychodzi 30% dzieci umówionych i nie ma jakiejkolwiek regularności, czy to 
piątek, czy to wtorek, czy to jest dzień przed świętami czy po świętach. W sobotę 
mamy frekwencję powyŜej 80% dlatego w sobotę działamy juŜ od godz. 9:00 do 
15:00 a będziemy działali od 9:00 do 17:00. Jak to wygląda w liczbach od września 
2011 roku czyli od kiedy zaczęliśmy przesiew w szkołach i w ośrodku promocji 
zdrowia. To jest ponad 11 tys. dzieci przebadanych do chwili obecnej, sądzimy, Ŝe 
do końca tego roku to będzie ok. 20 tys. dzieci. To jest największa kohorta dzieci 
przebadana w Polsce w ostatnich 3 latach. Jak wyglądają kryteria kwalifikacji? 
Kryteria kwalifikacji spełnia ok. 17% dzieci w tym okresie, to jest nadwaga i 
otyłość. Ta tendencja wzrasta z wiekiem, im starsi jesteśmy, tym bardziej jesteśmy 
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otyli. Jeśli interwencję zaczynamy szybko u dzieci 3-6 letnich moŜemy to 
zatrzymać. Nie będę szczegółowo omawiał jak wygląda ten etap specjalistyczny, w 
kaŜdym bądź razie są 4 wizyty w gabinecie specjalistycznym, an który składa się 
wizyta z lekarzem, psychologiem, dietetykiem, specjalistą aktywności fizycznej. Te 
specjalistyczne wizyty odbywają się w Akademickim Centrum Klinicznym w bardzo 
przyjemnych dla tych dzieci warunkach, to nie są warunki czysto-szpitalne, to są 
duŜe przestrzenie z fajnymi kolorami. Staramy się zintensyfikować działania 
skierowane do rodziców i środowiska szkolnego. Etap specjalistyczny: w bazie 
mamy zarejestrowanych 1551 dzieci, które mogłyby w naszym systemie pracy 
przyjść i które moglibyśmy włączyć do naszego programu. Dzieci, które były z 
rozpoczętą interwencją to jest 743, z czego z tego pierwszego rocznika przesiewu 
jest większość. Na dzień dzisiejszy mamy zakończonych 97 interwencji czyli 97 
dzieci przeszło interwencję rocznego programu opieki i mamy nadzieję, Ŝe za dwa 
tygodnie będziemy mieli pierwsze analizy statystyczne gdzie będę mógł pokazać na 
pierwszej 100 dzieci czy to rzeczywiście zadziałało. Niestety mamy równieŜ 
rezygnację z udziału, na chwilę obecną to jest 128 dzieci, które zrezygnowały na 
bardzo róŜnym etapie. Zazwyczaj głównym powodem jest to, Ŝe nie mają czasu, 
rodzice mówią, Ŝe to są złe godziny. Zdecydowana większość rodziców mówi, Ŝe 
wolą godziny popołudniowe, my pracujemy w godzinach 15:00- 19:00, 5 dni w 
tygodniu i raz w tygodniu od 9:00-15:00. Cześć z tych rodziców rezygnuje z udziału, 
bo my z nich rezygnujemy czyli mówimy, Ŝe wasze dziecko między badaniem 
przesiewowym a kolejna wizytą zrobiło tak duŜe dokonania, Ŝe nie moŜemy go 
dalej trzymać w programie bo juŜ nie jest dzieckiem z nadwagą i otyłością. To 
głównie dotyczy dzieci 6-letnich, które mają pierwsze spotkanie w ośrodku zdrowia 
na ul. Kołobrzeskiej i tam mają juŜ spotkanie z dietetykiem, w związku z czym u 
nich po ok. 2 miesiącach widać juŜ zmianę. Mamy teŜ grono rodziców mniej 
odpowiedzialnych, jak państwo widzicie to są osoby oczekujące, to jest ok. 600 
niezainteresowanych, to są rodzice, którzy albo błędnie wpisali dane kontaktowe w 
formularzach, to jest ok. 83 rodziców w zeszłym roku, którzy mimo naszych 4 prób 
umówienia spotkania na te spotkania nie przyszli. W tym momencie my się 
poddajemy, nie moŜemy kogoś ratować na siłę, mimo braku jego woli. Sądzimy, Ŝe 
4 próby kontaktu to jest duŜo. W tym momencie ze względu na duŜa liczbę dzieci, 
która czeka do programu ograniczamy się do 3 prób kontaktu czyli jeśli po 
umówieniu trzech terminów nie przychodzi na Ŝadne z nich, dzwonimy do niego, 
wysyłamy smsa i dziękujemy za współpracę bo jest duŜo oczekujących i nie chcemy 
blokować miejsc. Mamy 129 dzieci do włączenia do programu, kalendarz mamy 
umówiony na 3 tygodnie do przodu. To są dzieci, które mają nadwagę i otyłość, to 
jest ok. 15% populacji, ale musimy tez zadbać o pozostałe 85% dzieci, która takŜe 
są naraŜone na nadwagę. W Gdańsku ok. 1/3 populacji jest z nadwagą i otyłością. 
Audyty były przeprowadzone w 71 placówkach szkolnych, audyty polegały na 
współpracy specjalistów z zakresu zdrowia publicznego, z zakresu edukacji 
zdrowotnej, ze szkołami. W kaŜdej ze szkół, w której był przeprowadzony audyt 
odbyło się spotkanie z wybraną grupą osób wśród której wchodzili i nauczyciele i 
pracownicy szkolni administracyjni, jak równieŜ uczniowie. Bardzo wiele uczniów 
zaangaŜowało się w budowanie szkolnej polityki zdrowotnej i po roku czasu 
będziemy to sprawdzać, czyli od początku marca wchodzimy do szkół i weryfikować 
co się zmieniło w tej szkole po roku opracowania tej polityki dlatego, Ŝe poza 
samym wejściem do placówek były równieŜ szkolenia całodniowe dla nauczycieli i 
pracowników szkoły, pracowników administracyjnych, jak równieŜ dla uczniów, 
którzy zostali przeszkoleni w oparciu o metodologię HEPS, to jest ogólny europejski 
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system działań, my go kupiliśmy w całości i jesteśmy jedynym miastem w Polsce, 
które z tego modelu korzysta w całości. śadne miasto w Polsce nie zrobiło tego 
programu w 100% szkół, my tez jesteśmy ciekawi tych wyników, od marca będziemy 
ewaluować te audyty, sądzimy, Ŝe do początku października będziemy mieć 
wszystkie szkoły juŜ przeewaluowane po roku od zbudowania planu programu dla 
danej szkoły. W zeszłym roku przeprowadziliśmy szkolenia dotyczące cukrzycy, to 
jest temat nowy, nowatorski równieŜ dla nas, natomiast on się odbił bardzo 
pozytywnym responsem ze strony nauczycieli. Było 27 kursów zorganizowanych, na 
których było 990 osób, to są przepotęŜne liczby. JuŜ mamy  telefony o kolejne 
kursy. JuŜ nasza ekipa jest gotowa do działania, to są panie pielęgniarki z 
diabetologii dziecięcej, jak równieŜ rodzice dzieci z cukrzycą, którzy są 
odpowiednio przygotowani, przeszkoleni. Mamy nadzieję, Ŝe w tym roku 
dokończymy i wszystkie szkoły w Gdańsku będą miały taki kurs przeprowadzony. 
Rzecz bardzo innowacyjną, którą wprowadziliśmy to są warsztaty dla 3-klasistów, 
warsztaty praktyczne, które prowadzą studenci dietetyki, to jest nasze 
porozumienie zawarte z GUMED-em, poniewaŜ jesteśmy jednym ciałem łatwiej nam 
było takie porozumienie zawrzeć. Studenci dietetyki w ramach swoich studenckich 
praktyk po odpowiednim przygotowaniu przez naszych specjalistów uczą dzieci 
robienia I i II śniadania podczas zajęć szkolnych. To są zajęcia bardzo praktyczne, 
gdzie mają się nauczyć bardzo prostej rzeczy – jak ma wyglądać zdrowa kanapka i 
dlaczego tę zdrową kanapkę warto jeść. My im nie mówimy o kaloriach,  mówimy 
„tak masz się odŜywiać, bo tak jest fajnie, zdrowo, kolorowo”. Są praktyczne 
warsztaty gdzie oni kroją sałatę, dodają paprykę, my musimy te dziekanki jakoś 
„kupić”. Było przeprowadzonych juŜ kilkanaście kursów, czekamy na kolejne szkoły, 
one się juŜ zgłaszają. Studenci zaczynają się przygotowywać juŜ od ferii zimowych i 
od poniedziałku weszli do pierwszych szkół. 8 klas zostało przygotowanych do tego 
kursu. Interwencje z rodzicami – to jest ta część najbardziej czasochłonna i 
wymagająca zupełnie innego języka niŜ rozmowy z dziećmi. Tu odbyło się 14 
kursów 8-godzinnych, razem z nimi jest wypracowywana zmiana stylu Ŝycia. 
Rodzice mają moŜliwość indywidualnych konsultacji z dietetykiem i psychologiem 
aczkolwiek staramy się stronić od poradnictwa psychologicznego ale 
współpracujemy w tym zakresie z miejskimi placówkami i jeŜeli otyłość wynika z 
zaburzeń struktury rodzinnej to wtedy odsyłam tam rodzinę.  Z rzeczy, które były 
realizowane moŜemy pochwalić się równieŜ nagrodą, którą uzyskaliśmy na 
konferencji dotyczącej zdrowia publicznego we Wrocławiu w zeszłym roku za 
najlepszy program zdrowotny w Polsce, który był realizowany przez samorządy 
terytorialne. Ta nagroda podkreśla dobry kierunek jaki Gdańsk obrało 
przygotowując tego typu program. Nagrody jeszcze nie odebraliśmy bo jest to 
tygodniowy pobyt zagranicą w podobnym programie. Z innych działań, przy naszym 
mocnym zaangaŜowaniu 21 listopada zostało podpisane porozumienie tworzące 
Gdański Model Promocji Zdrowia, to jest równieŜ innowacyjny model na skalę 
Polski, który poza urzędem miasta i jego jednostkami budŜetowymi – uczelnie, 
szpital i organizacje pozarządowe działająca w dziedzinie ochrony zdrowia. 
UwaŜamy, Ŝe jest to bardzo ciekawy model, który juŜ nam pozwala na 
wprowadzenie pewnych innowacji, Akademia Wychowania Fizycznego juŜ 
zadeklarowała, Ŝe będzie prowadziła zajęcia etatowe dla dzieci i młodzieŜy 
zagroŜonych otyłością. Bierze 200 osób pod swoją opiekę na 8 tygodni, Ŝeby 
pokazać im róŜne rodzaje sportu, róŜne rodzaje aktywności fizycznej, to nie musi 
być koniecznie granie  w piłkę i pływanie ale mogą być róŜnego rodzaju 
integracyjne zabawy dla dorosłych i dla dzieci, jak równieŜ ta współpraca 
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przełoŜyła się na działanie z GOKF-em, który przygotowuje i realizuje specjalnie 
dedykowane zajęcia dla dzieci z nadwagą i otyłością, nasze dzieci dotacja 
propozycję angaŜowania się w te programy, obecnie są dwie grupy, od września 
tych grup ma być prawdopodobnie cztery, które będą skupione wyłącznie na 
dzieciach z nadwagą i otyłością, oni maja być w tej grupie tylko 6 miesięcy a 
potem musza iść do innych działań, Ŝeby nie tworzyć pewnych enklaw dzieci z 
otyłością. To jest dopiero trzeci miesiąc realizacji tego pomysłu, mamy nadzieję, 
Ŝe do wakacji będziemy mieli juŜ pierwsze rezultaty. Z planowanych działań na 
bieŜący rok, oczywiście nasze podstawowe działania czyli badania przesiewowe i 
specjalistyczne, które są realizowane z pełną parą, uruchamiamy kolejne zespoły. 
Co więcej staramy się głównie skupiać na środowisku szkolnym dlatego, Ŝe badania 
przesiewowe idą swoją drogą, jeszcze bardziej chcemy rozszerzyć te działania z 
GOKFem i AWFem skupiając się na rodzinach wychowania fizycznego w szkołach, 
tak Ŝeby starać się z nimi budować kreatywne zajęcia z aktywności fizycznej, co 
często jest problemem np. ze względu na brak sali, brak odpowiedniej ilości liczby 
tych sal. GOKF i AWF powiedzieli, Ŝe bardzo chętnie się włączą do dalszej 
współpracy. Edukacja intendentek i kucharek szkolnych, mamy pomysł na warsztaty 
kulinarne z prawdziwego zdarzenia. Kontaktowaliśmy się z Jamie Oliverem, który 
wstępnie zadeklarował przybycie do Gdańska w listopadzie lub grudniu tego roku. 
Oprócz tego razem z Agencją Rynku Rolnego w Gdyni udało nam się zagwarantować 
na ten rok ok. 48 tys. zł z ich pieniędzy na przeprowadzenie warsztatów dla 
intendentek i kucharek szkolnych. To nie będą nasze pieniądze, udało nam się 
pozyskać zewnętrzne pieniądze. To będą 8-godzinne, bardzo praktyczne zajęcia, 
prawdopodobnie z panem Grzegorzem Łopanowskim, to jest jeden z czołowych 
kucharzy polskich. Wstępnie wyraził zgodę na udział w Gdańsku, to będą 10-
osobowe spotkania przy warzywach i owocach w kwocie 3,5 zł za posiłek na 
dziecko. Mamy pierwsze informacje o zmniejszeniu sklepików szkolnych z 
zmniejszeniu liczby automatów. Jeszcze nie chcemy państwu przekazywać danych 
bo umowy są zazwyczaj długoterminowe natomiast po jednym roku udało nam się 
zmniejszyć o 20% liczbę automatów. Ponadto chcemy wypracować grupę wsparcia 
rodziców dla rodziców, rodzice, którzy zakończą program będą bogatsi o swoje 
doświadczenia i wtedy będziemy chcieli stworzyć takich liderów grup, którzy będą 
chcieli pomagać innym rodzicom jak przejść przez ten program. Kontynuacja 
szkoleń dla rodziców i I-klasistów oraz wstępne przygotowanie się do ewaluacji 
końcowej. W tym momencie dane, które mamy zebrane to jest ok. 300 rekordów 
na dziecko, opracowanie statystyczne z tego to jest jakieś 4 do 5 miesięcy, więc 
mamy nadzieję, Ŝe koło końcówki tego roku będziemy mieli pełne dane. Mamy 
nadzieję, Ŝe pod koniec roku będziemy mieli wszystkie dane i nie tylko takie ile 
dzieci były poddane pod program ale równieŜ takie czy program przyniósł zmianę 
trybu Ŝycia gdańszczan. Dziękuję.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Dziękuję i po raz kolejny gratuluję nagrody przyznanej w ubiegłym roku. Czy są 
jakieś pytania?  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Dziękuję panie doktorze za interesujący wykład, interesują mnie te badania 
przesiewowe, ja rozumiem, Ŝe przy dzieciach wykazujących nadwagę padało 
pytanie czy korzystają ze sklepików szkolnych, czy te dzieci otyłe częściej 
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korzystały z tych sklepików? UwaŜam, Ŝe sklepiki z niezdrową Ŝywnością powinny 
zniknąć ale wiem, Ŝe jest to nie do przeprowadzenia.  
 
Dr Michał Brzeziński – koordynator Programu „6-10—14 dla zdrowia” 
Takie działania prowadzimy kto korzysta ze sklepików szkolnych, natomiast 
deklaratywność u 6-latka jest bardzo trudna do osiągnięcia, podobnie u 9-latka, oni 
specjalnie błędnie wypełniają ankietę i nie przyznają się. W tym roku zgłosiły się 
do nas 3 studentki dietetyki, które chciałyby na ten temat zrobić pracę magisterską 
i chcemy w 15-20 szkołach wybranych losowo śledzić zachowania Ŝywieniowe dzieci 
w sposób anonimowego ankieteriusza. Natomiast z danych, które mamy głównie od 
rodziców nie ma zdecydowanej róŜnicy w korzystaniu i zachowaniami między 
dziećmi otyłymi a nieotyłymi. Ale to są juŜ bardzo dokładne badania, które trzeba 
by było zrobić za pomocą ankieterów. My staramy się przekonywać rodziców nie do 
rezygnowania z kupowania w sklepikach szkolnych tylko do dawania dziecku 
pieniędzy i zachęcać do przygotowywania im drugiej kanapki. Chcemy 
współpracować z dyrektorami szkół oraz z najemcami Ŝeby zmienili ten zakaz 
asortymentu bo nie ma prawnej moŜliwości zamknięcia sklepiku szkolnego 
aczkolwiek jest moŜliwość wprowadzenia rekomendowanej listy pozytywnych i 
negatywnych produktów, chociaŜ są w Gdańsku szkoły, które zdecydowały się na 
zamknięcie sklepiku, bądź o zmianie ajenta i wprowadzeniu innego modelu.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Ja patrząc na ten program uwaŜam jednak, Ŝe rolka rodziców jest najwaŜniejsza, 
my moŜemy zrobić wszystko i przywozić kucharzy i dietetyków a jeŜeli w domu nie 
będzie odpowiedniej osoby, która zdrowy tryb Ŝycia będzie wpajała od małego, to 
wydaje mi się, Ŝe najlepsze programy nic tu nie pomogą. Chciałabym Ŝeby jak 
najwięcej pieniędzy szło na szkolenie rodziców.  
 
Dr Michał Brzeziński – koordynator Programu „6-10—14 dla zdrowia” 
Dlatego właśnie organizujemy teŜ warsztaty dla rodziców, to jest naprawdę długie 
spotkanie, kilkugodzinne i później zapominamy o konsultacji z dietetykiem, to są 
spotkania z rodzicami dzieci, które mają problem otyłości natomiast gdybyśmy 
chcieli prowadzić warsztaty dla ogółu rodziców na co my jesteśmy gotowi, to wtedy 
musimy zdać sobie sprawę, Ŝe jest to ogrom spotkań i pieniędzy. Efektywność 
ulotek i materiałów informacyjnych jest poniŜej 5%, w związku z tym nie warto 
marnować pieniędzy na ulotki. Jeśli uda nam się zachęcić Gdański Uniwersytet 
Medyczny Ŝeby dał nam trochę więcej dietetyków w ramach praktyk studenckich    
i przeprowadzić spotkania podczas wywiadówek szkolnych z rodzicami ale wiemy, 
Ŝe efektywność takiego krótkiego spotkania jest bardzo nikła. To muszą być 
spotkania długodystansowe, najlepiej 2, 3 spotkania.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ja jako świadomy rodzic zaangaŜowałem się bardzo w ten program i od ostatniego 
spotkania schudłem 10 kg, ale chciałem zapytać o automaty, czy my jako radni 
bylibyśmy w stanie wyeliminować jednym cięciem te automaty z Ŝywnością? Nie 
mówię tu o sklepikach i działalności gospodarczej. UwaŜam, Ŝe my jako 
zarządzający placówkami oświatowymi moglibyśmy się pokusić i pod względem 
prawnym zobaczyć czy nie byłoby zakazu umieszczania tego typu automatów na 
terenie placówek oświatowych w mieście Gdańsku.   
 



16 
 

Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Przypominam, Ŝe pisaliśmy juŜ do pani prezydent wniosek z prośbą o 
wyeliminowanie tych automatów ze szkół, ale nie ma podstaw prawnych do takich 
działań.  
 
Dr Michał Brzeziński – koordynator Programu „6-10—14 dla zdrowia” 
Urząd Ochrony Konsumentów powiedział, Ŝe nie moŜna, bo myśmy go pytali, to jest 
ograniczenie konkurencji, nikt nie udowodnił, Ŝe batony są szkodliwe dla zdrowia, 
tu wszystko chodzi o ilość. W związku z tym nie moŜna zabronić dziecku kupienia 
batonika w szkole ale dyrektorzy co raz częściej nie przedłuŜają umów ze 
sklepikami szkolnymi.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Dziękuję za bardzo ciekawe przedstawienie tematu. Przejdźmy do kolejnego 
punktu.  
 
     PUNKT 11 
Pomoc mieszkaniowa: dodatki mieszkaniowe, przyjmowanie wniosków o ulgi 
mieszkaniowe, Centrum Treningu Umiejętności Społecznych – stan realizacji 
zadania 
 
Materiały stanowią załącznik nr 20 do protokołu.  
 
Janina Liedtke- Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
My przygotowaliśmy ze strony Ośrodka Pomocy Rodzinie cały kompleks spraw, które 
są związane z wspieraniem rodzin zagroŜonych utratą mieszkania, które mają 
prawo do dodatków. Przesłaliśmy państwu materiały, chciałam tylko zwrócić uwagę 
na trzy sprawy, ilość dodatków to jest 12473 rodziny i w stosunku do roku 
poprzedniego ta ilość wzrosła o ponad 1000. Jaki jest powód? Głównie wzrost 
świadomości mieszkańców oraz wzrost kryteriów. Przy okazji kampanii czynszowej 
informowaliśmy mieszkańców o moŜliwości skorzystania z dodatków. Jeśli chodzi o 
środki finansowe to równieŜ wzrosła tu ilość, w ubiegłym roku wyniosła ponad 17 
mln zł. jest to zadanie własne gminy. Jeśli chodzi o ulgi czynszowe to tu jest 
właśnie spadek w stosunku do roku 2011 o prawie te sama liczbę bo przy dodatkach 
mieszkaniowych wzrost nastąpił o 1090 a jeśli chodzi o ulgi zmniejszyły się o 1065. 
Sądzimy, Ŝe klienci być moŜe uznali, Ŝe dodatki mieszkaniowe są korzystniejsze od 
ubiegania się o obie formy pomocy. Centrum Treningu Umiejętności Społecznej, to 
naprawdę jest bardzo dobry projekt i odnosi znakomite sukcesy. Jeśli kiedyś 
szanowni państwo radni chcieliby kiedyś na ten temat więcej szczegółów to bardzo 
dobrze pracownice Centrum Umiejętności Społecznych to prezentują. Miasto 
wydatkuje na ten cel ponad 300 tys. zł i na ten rok zaplanowano 380 tys. i to jest w 
stosunku do efektów naprawdę bardzo skromna suma. Pozwala ona wielu osobom i 
długi spłacać stopniowo jak równieŜ tak pokierować swoją sytuacją przy pomocy 
asystentów i pracowników socjalnych Ŝeby mogli sobie sami radzić, równieŜ i z 
problemem mieszkaniowym. Chcemy powiedzieć, Ŝe przeciwko bezdomności działa 
równieŜ nasz projekt „Systematycznie do celu” misja przeciwko eksmisji, w latach 
ubiegłych były to znaczące środki bo prawie 700 tys. zł, w 2011 one się stopniowo 
zmniejszają bo kończy się nasz projekt, zobaczymy jak będzie w 2014 roku i tutaj 
są teŜ powaŜne osiągnięcia, 87 osób podjęło spłatę zadłuŜeń czynszowych, w tym 
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20 osób jednocześnie i inne niespłacone naleŜności takŜe ochrona przeciwko 
eksmisji jest bardzo powaŜna. To tyle ogólnych informacji, dziękuję.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Chcę zapytać na konkretnym przykładzie: emerytura 1049 zł, przypis czynszowy 651 
zł, nadmetraŜ i problemy z wymianą mieszkania, o jaki dodatek taka osoba moŜe 
się starać? Drugie pytanie związane z Centrum Treningu Umiejętności, czy 
wszystkie osoby, które juŜ odpracują  długi, które podejmą pracę, usamodzielnią 
się w pewnym sensie mają szansę na powrót do normalnego środowiska czyli na 
tzw. mieszkania socjalne, jak to w tej chwili wygląda? Jak to realnie wygląda w 
praktyce?  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Ustawa o dodatkach mieszkaniowych bardzo ściśle kwalifikuje osoby, które mogą 
otrzymać z tego tytułu pomoc. Dodatek mieszkaniowy nie jest Ŝadną formą 
uznaniową organu przyznającego, jest ściśle określony tak, jak w materiale 
przedstawiliśmy. JeŜeli osoba ma nadmetraŜ to przykro mi ale ta osoba zgodnie z 
zapisami ustawowymi nie kwalifikuje się do pomocy. Trzeba by było tylko 
szczegółowo rozpatrzyć czy jest to osoba z niepełnosprawnością gdzie mogą być te 
dodatkowe kryteria.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Czyli nie moŜe się starać o zasiłek z MOPR?   
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
ZaleŜy od dochodu ale przy udzielaniu pomocy w ramach ustawy o pomocy 
społecznej to tez zaleŜy od wywiadu środowiskowego przeprowadzonego w miejscu 
zamieszkania. JeŜeli są szczególne okoliczności, Ŝe tę osobę naleŜy wesprzeć to 
jest taka forma jak zasiłek celowy, specjalny przy wyjątkowych sytuacjach przy 
wyjątkowych okolicznościach.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Ale podałam konkretny przykład 1069 zł emerytury i 651 zł czynsz.  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
To są te oferty, które w ramach programu osłonowego i wspierania tych osób, 
zamiana mieszkania, dodatkowe formy inne.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
A czy te osoby, które po treningu umiejętności są juŜ usamodzielnione mają szansę 
na powrót do środowiska i mieszkania.  
 
Barbara Majewska – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Oczywiście wszystkie te osoby zgodnie z programem mają moŜliwość powrotu do 
normalnego funkcjonowania w społeczeństwie. Zgodnie z programem rocznie 
przewidzianych jest 12 lokali socjalnych dla rodzin, które pozytywnie ukończyły 
program odbywający się w dwóch cyklach po pół roku, na podstawie rekomendacji 
zespołu opiniującego miasto wskazuje lokale socjalne, w 2012 roku takich ofert 
zostało wydanych 12 i mieszkańcy Centrum przeprowadzili się do lokali socjalnych, 
reszta jest w trakcie pozytywnych rekomendacji wpłynęło, poszukujemy dla nich 
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mieszkań, równieŜ próbujemy angaŜować tych beneficjentów programów w sposób 
taki, Ŝe ich własną pracą coś chcemy wykorzystać przy doprowadzaniu lokalu do 
uŜytkowania i trzeba przyznać, Ŝe przynosi to bardzo pozytywne efekty. TakŜe 
program się w kaŜdym calu sprawdza, część oczywiście rezygnuje w tracie z 
róŜnych względów, bądź ma na tyle środki ukryte, które pozwalają im rozwiązać 
problem mieszkaniowy we własnym zakresie. wracając do przykładu relatywnie 
wysokiej emerytury 1049 zł i opłat czynszowych, w tym równieŜ świadczeń w 
wysokości ponad 650 zł odpowiem w ten sposób: na dzień dzisiejszy oczekujących 
na wymianę lokalu z powodu nadmetraŜu mamy 182 wnioski, w tym nie są rodziny, 
które nie są w stanie płacić czynsz. Oczywiście pewna część, rzeczywiście takich 
osób jest ale w odniesieniu do 89 rodzin a więc 50% wskazane zostały propozycje 
wymiany lokalu na inny lokal o mniejszym metraŜu dostosowany do moŜliwości 
finansowych klienta. Te oferty nie zostały przyjęte. 59 rodzinom zaproponowaliśmy 
po jednej ofercie ale mamy rekordzistę, który dostał 4 oferty i równieŜ nie były dla 
niego satysfakcjonujące. 19 rodzin dostało dwie propozycje, 7 rodzin po trzy 
propozycje więc musimy tez pamiętać o tym, Ŝe wbrew temu  jak to się kształtuje 
w opowieściach równieŜ musimy mieć na względzie oczekiwania klienta, które nie 
zawsze są dostosowane do moŜliwości, większy apetyt na powierzchnię czy tez 
standard lokalu niŜ są moŜliwości utrzymania takiego lokalu, na który oczekują.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
A czy w związku z tymi konkretnymi przypadkami, mam na myśli te 180 osoby, 
zauwaŜyła pani wzrost zadłuŜenia ?  
 
Barbara Majewska – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej  
To są bardzo sporadyczne przypadki, ale staramy się to przyspieszać, uwzględniamy 
brak moŜliwości bieŜącej płatności i pojawiania się długów ale musimy pamiętać, 
Ŝe przedstawiając ofertę musimy uzyskać zgodę. To są bardzo nieliczne przypadki 
1, 2, moŜe 3, ale oczywiście zdarzają się. 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Na czwartkowej sesji wprowadzamy opłatę za śmieci uzaleŜnioną od metraŜu 
zajmowanego lokalu. Czy pani zdaniem to pogorszy sytuację osób mieszkających w 
duŜych mieszkaniach, posiadających nadmetraŜ, czy spodziewa się pani lawiny 
wniosków o wymianę, czy raczej nie?  
 
Barbara Majewska – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Moim zdaniem wzrost opłat za śmieci nie będzie miał większego znaczenia, liczymy, 
Ŝe poradzimy sobie z problemem.  
 
 
     PUNKT 12 
Sprawy  bieŜące, wolne  wnioski, korespondencja 

a) wytypowanie 2 przedstawicieli Komisji Spraw Społecznych i Ochrony 
Zdrowia RMG do Gdańskiej Rady Działalności PoŜytku Publicznego  
 
b) desygnowanie przedstawiciela Komisji do uczestnictwa w Zespole ds. 
rozpatrywania wniosków o przyznanie dofinansowania ze środków 
PFRON do turnusu rehabilitacyjnego w roku 2013 
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a) Do Gdańskiej Rady Działalności PoŜytku Publicznego zaproponowano 
kandydaturę radnej śanety Geryk i radnej Beaty Dunajewskiej – 
Daszczynskiej, które wyraziły zgodę na uczestnictwo.  

 
Komisja jednogłośnie 6 głosami „za” przyjęła powyŜsze kandydatury.  
 

b) Do Zespołu ds. rozpatrywania wniosków o przyznanie dofinansowania ze 
środków PFRON do turnusu rehabilitacyjnego w roku 2013 zaproponowano 
kandydaturę radnego Jacka Teodorczyka, który wyraził zgodę na 
uczestnictwo.  

 
Komisja jednogłośnie 6 głosami „za” – przyjęła powyŜszą kandydaturę.  
 
Nie było więcej spraw bieŜących, Przewodnicząca podziękowała wszystkim za 
uczestnictwo i na tym posiedzenie zakończono.  
 
Godz. 16:45.  
 
 
     Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych 
              i Ochrony Zdrowia RMG 
 
           Beata Dunajewska – Daszczyńska  
 
 
Protokołowała: 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska  


